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a r m a n m e l i . i r دلیل انتقادهای مداوم لاریجانی از شورای  
نگهبان چیست؟
 آقای رئیس 

گفت وگــودرپی بازگشت به عرصه سیاست
میرقاسم مومنی در گفت و گو با »آرمان ملی«:

 دالان زنگزور؛ 
- سرانجام ایران را حذف کردند

  روسیه بالاخره با ایران هم مرز شد
 در اجلاس سوچی ایران را 

از ارمنستان و منطقه قفقاز جدا کردند

انگار علی لاریجانی بنا ندارد به حاشیه هایش 
پایان دهد؛ او هنوز به شورای نگهبان انتقاد 
می کند. یک روز بیانیه ای می دهد، روز دیگر به 
بهانه جواب توئیت سخنگوی شورای نگهبان 
متنی علیه شورای نگهبان می نویسد و دیگر روز 
پاسخی ۳۰ صفحه ای به دلایل ردصلاحیتش 
خطاب به شورای نگهبان می نویسد که متعاقبش 
همین پاسخ مبسوط دست مایه رسانه های 
نگهبان  شورای  تخریب  برای  اصلاح طلب 
می شود. لاریجانی هدفش از نوشتن ۳۰صفحه 
پاسخ را اصلاح رویکرد شورای نگهبان دانسته 
است اما فرای این ادعای او در ادامه کشمکش 
با شورای نگهبان باید تحرکات لاریجانی را از 

چندمنظر بررسی کرد.
 تلاش برای شفاف سازی

علی لاریجانی از اوایل دهه ۹۰ سعی کرد از 
پایگاه سنتیِ سیاسی خود مقداری جدا شود 
و به نوعی وسط بازی کند و در راستای همین 
سیاست و البته اعتقاد شخصی اش به یکی از 
حامیان سرسخت دولت روحانی در مجلس 
تبدیل شد. او عملا و رسما از سیاست خارجی 
دولت حمایت می کرد و می کوشید که دستِ کم 
روحانی درباره مسائل مربوط به سیاست خارجی 
از سمت مجلس خیالش جمع باشد. هم سویی 
لاریجانی با روحانی تا جایی پیش رفت که عملا 
تشخیص مواضع لاریجانی از اصلاح طلبان کار 
سختی به نظر می رسید و در مقام عمل و نه به 
صورت اعلامی لاریجانی با بخش های میانه روی 
اصلاح طلبان فرقی نداشت. لاریجانی در تصویب 
برجام در مجلس هم برای روحانی برگ برنده 
بود. این روند ادامه داشت تا آنکه او در سال۹۸ 
دیگر تصمیم به شرکت مجدد در انتخابات 
مجلس نگرفت. همان زمان بسیاری از حدس و 
گمان ها حکایت از آن داشت که لاریجانی عزم 
پاستور کرده است و احتمالا او را باید در انتخابات 
۱۴۰۰ مشاهده کنیم که  ریاست جمهوری 
همین هم شد و او در سیزدهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری نام نویسی کرد. بسیاری از 
اصلاح طلبان از جمله دو حزب مهم کارگزاران 
سازندگی و اعتدال و توسعه باور داشتند که 
باید از لاریجانی حمایت کرد که البته این نگاه 
با مخالفت  طیف هایی از اصلاح طلبان روبه رو 
شد زیرا آنها می گفتند که باید از نامزد کاملا 
اصلاح طلب حمایت کرد. در میانه این دعواها 
بود که نتیجه بررسی صلاحیت ها از سوی شورای 
نگهبان اعلام شد که نام علی لاریجانی هم در 
میان ردصلاحیت شدگان به چشم می خورد؛ 
اتفاقی غیرمنتظره که همه را متعجب کرد 
اما هم زمان این موضوع هم وجود داشت که 
شورای نگهبان علاوه بر لاریجانی شخصیت های 
سرشناس دیگری اعم از اصلاح طلب و اصولگرا را 
ردصلاحیت کرده بود؛ از عزت الله ضرغامی گرفته 
تا اسحاق جهانگیری اما بیش از همه این صدای 
لاریجانی بود که درآمد. در همین اثنا بود که مقام 
معظم رهبری در سخنانی بیان کردند: »به بعضی 
از افرادی که صلاحیتشان احراز نشد، ظلم و جفا 
شد و به آنها یا خانواده هایشان که خانواده های 
محترم و عفیفی بودند، نسبت های خلاف واقع 
داده شد که بعدا ثابت شد آن گزارش ها غلط و 
خلاف است«. لاریجانی هم از رهبر انقلاب تشکر 
کرد و به نوعی نشان داد که منظور مقام معظم 
رهبری با خودش بوده است. البته این پایان 
ماجرا نبود  و لاریجانی چند روز بعد به بیانیه 
شورای نگهبان واکنش نشان داد.  در این بین 
سخنگوی جدید شورای نگهبان یعنی طحان 
نظیف که تعیین شد، مصاحبه ای از او با نشریه  
»عصر اندیشه« منتشر شد. او در آن گفت وگو 
درباره علت عدم انتشار دلایل ردصلاحیت ها 
گفته بود که برای این کار محذوریت شرعی و 
قانونی درباره حفظ حیثیت و آبروی اشخاص 
وجود دارد. لاریجانی این بار خطاب به سخنگوی 
جدید شورای نگهبان نوشت: »برادر گرامی 
جناب آقای طحان نظیف جناب عالی در مصاحبه 
اخیر، درباره اعلام عمومی دلایل عدم  احراز 
صلاحیت نامزدها فرمودید چنین کاری شرعا 
و قانونا ممکن نیست، زیرا به حیثیت افراد که 
امری محترم است، لطمه وارد می کند. این سخن 
به طور کلی درست است؛ اما درباره افرادی نظیر 
حقیر که خود درخواست علنی کردن آن  را دارم، 
وجاهت ندارد و مسئولیت آن بر عهده شورای 
نگهبان نیست.« دلایل ردصلاحیت لاریجانی 
به خود او داده شد اما به گفته لاریجانی قید 
محرمانه بر آن خورده است. لاریجانی تا اینجای 
کار چندبار درخواست کرده است که این قید 
برداشته شود تا بتواند آن نامه را به صورت علنی 

منتشر کند. 
 هدف لاریجانی

همه این اظهارنظرها در همین چندماهی که 
از انتخابات ریاست جمهوری می گذرد، مطرح 
شده است و لاریجانی تا جایی که می توانسته، 
به شورای نگهبان انتقاد کرده است. حالا یک 
پرسش مهم به وجود می آید اینکه هدف او از 
این سخنان چیست؟ دو فرضیه در پاسخ به این 
پرسش مطرح می شود؛ نخست آنکه او می خواهد 
همچنان در صدر خبرها قرار داشته باشد و 
نمی خواهد به حاشیه برود و دوم آنکه لاریجانی 
از همین حالا دست به کار شده است تا با بالابردن 
هزینه ردصلاحیت احتمالی اش در دوره های 
آینده انتخابات، به زعم خود تأییدصلاحیتش را 
از حالا قطعی کند تا بتواند برای مثال چهارسال 
آینده بازهم در انتخابات ریاست جمهوری شرکت 
..یوسفیان  . کند؛ خاصه آنکه به تازگی عزت ا
ملا، یکی از نزدیکان علی لاریجانی گفته بود: 
»لاریجانی وقتی از جایی عبور کند دیگر به آن 
برنمی گردد. تمام سیاست مداران معقول دنیا 
هم همین طور هستند. آقای لاریجانی از ریاست  
مجلس عبور کرده، بعید است دوباره به همان جا 

بازگردد.«

گزارش

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
رئیس دولت باکو در سخنانی گفت، 
دالان زنگزور که جمهوری آذربایجان 
را به منطقه نخجوان متصل می  کند، 
سرانجام به واقعیت تبدیل شده است. 
الهام علی اف در پانزدهمین اجلاس سران سازمان همکاری 
اقتصادی اکو مدعی شد که این زیرساخت جدید حمل ونقل 
بخش مهمی از کریدورهای شرق-غرب و شمال-جنوب 
خواهد بود. در این میان بسیاری از کارشناسان بر این باور 
هستند که احداث کریدور زنگزور در آینده نه چندان دور 
برای شماری از کشورهای منطقه از زاویه های سیاسی، 
اقتصادی، امنیتی و نظامی پیامدهای سنگینی در پی 
خواهد داشت که مهم ترین آن ها ایران است. یکی از مسائلی 
که به نظر می رسد در این راستا در خصوص آن توافق صورت 
گرفته است، احداث جاده از موازات خاک ایران و سپردن 
امنیت آن به نیروهای نظامی روسیه است که عملا ارتباط 
ایران با ارمنستان را قطعا می کند و در ژئوپولتیک منطقه 
تغییر ایجاد می کند و عملا ارتباط ایران از شمال غربی با 
اروپا را قطع می کند. در راستای بررسی این مساله آرمان 
ملی گفت و گویی با میرقاسم مومنی، تحلیلگر ارشد مسائل 

قفقاز داشته است که در ادامه می خوانید.
 آیا به واقع ارتباط زمینی ایران و ارمنستان 

بواسطه احداث دالان زنگزور قطع خواهد شد؟
نشست سوچی بدون حضور ایران و با شرکت کشورهای 
روسیه، ارمنستان و جمهوری آذربایجان برگزار شد و یکی 
از مفاد آن نیز موافقت با احداث دالان زنگزور بوده است که 
خاک جمهوری آذربایجان را به نخجوان و سپس به ترکیه 
وصل می کند. نخستین نشانه ها در صحبت های مقامات 
ترکیه دیده شد که عنوان کردند دالان زنگزور به واقعیت 
نزدیک شد. به نظر می رسد در مقابل مقرر شده است تا 
ترکیه و جمهوری آذربایجان نیز وارد صلح با ارمنستان 
شوند و روابط اقتصادی خود را از سرگیرند. مساله ای که 
حائز اهمیت است این مورد است که جاده زنگزور در موازات 
مرزهای ایران احداث می شود و امنیت آن را نیز نیروهای 
روسیه تامین می کنند. با این تعریف و با این توافق بالاخره 
روسیه با ایران هم مرز شد و یک تغییر بزرگ در ژئوپولتیک 
منطقه به وجود آمد. این یک فاجعه ژئوپلتیک برای ایران 
است و عملا سر ایران را در نشست سوچی بریده اند. عملا 
ارمنستان بر این منطقه دیگر حاکم نخواهد بود و عملا ایران 
را از معادلات قفقاز حذف می کنند. این جاده به موازات رود 
ارس و در مجاورت مرز ایران تاسیس می شود که این یک 
اتفاق بسیار نامطلوب برای ایران است. این نقشه ای که 
برای قفقاز کشیدند عملا منجر به این می شود که نیروهای 
روسیه در مرز با ایران مستقر می شوند. این توافق که در 
سوچی رخ داده است به این معناست که ارمنستان خاک 
خود را واگذار کرده است. با این وجود ایران دیگر برای انجام 
مبادلات مرزی با ارمنستان باید از روسیه و ترکیه اجازه 

بگیرد و این اتفاق به هیچ وجه خوشایند نیست.
 ارمنستان که در گذشته مخالف دالان زنگزور 

بود به چه علت در مقابل آن ایستادگی نکرد؟
تصمیم گیر اصلی در ارمنستان، ولادیمیر پوتین است و 
او نیز با ترکیه توافقاتی کرده است و همگی دست به دست 
هم داده اند تا دالان زنگزور تاسیس شود. در مقابل نیز 
به ارمنستان امتیازهای سیاسی و اقتصادی می دهند تا 
مخالفتی نکند و به نظر می رسد که نخست وزیر ارمنستان 
نیز در چنین وضعیتی مقاومت نکرده است و احداث دالان را 
به صورت ضمنی پذیرفته است و امروز ایران به عنوان متضرر 
اصلی مطرح شده است. مشخصا ترکیه و دولت باکو پس از 
احداث مسیر زنگزور مدعی تامین امنیت آن هستند و آن ها 
نیز نیروهای خود را به سمت مرز با ایران گسیل می کنند و 
عملا ارتباط ایران با دریای سیاه را قطع می کنند. ایران پس 
از این باید مسائل حقوقی و عمرانی خود را با ترکیه و روسیه 
مطرح کند و عملا به این علت ایران را زیر فشار خواهند برد. 
توافق سوچی عملا یکی از دو مسیر ارسال انرژی ایران به 
اروپا را مسدود می کند و کشورهای دیگر همچون ترکیه 
ذی نفع می شوند. ارمنستان در این میان توان مقابله با فشار 
ترکیه و روسیه را نداشت و به این مساله تن داده است و 
توافق ارمنستان با سه کشور دیگر شاید در آینده ارمنستان 

را نیز در مقابل ایران قرار دهد.
 اجلاس سوچی چه پیامی را به منطقه ارسال کرد؟

اجلاس سوچی عملا ایران را از قفقاز حذف کرد در حالی 
که ذی نفع اصلی ایران است. سالیان سال است که ما فریاد 
می زنیم در حال حذف کردن ایران از منطقه قفقاز هستند 
اما هیچکدام از مسئولان به صحبت های ما گوش نمی دهد 
و این فاجعه ژئوپولتیک برای ایران در حال نهایی شدن 
است. گلوی خود را پاره کردیم و گفتیم قفقاز، قفقاز، قفقاز 
اما گویا هیچکس در وزارت خارجه شمال غربی ایران برایش 
مهم نیست. تنها مسیر امن دسترسی ایران به اروپا قفقاز 
بود که دیگر آن را نیز از دست دادیم. ایران از جنوب و غرب 
با مشکلاتی مواجه است که نمی تواند به آسانی با جهان 
مبادله مالی داشته باشد و بهترین مسیر برای تجارت ایران 
قفقاز بود. از سوی دیگر امروز امنیت ملی ایران به واسطه 
احداث دالان زنگزور خدشه دار می شود اما باز هم هیچکس 
حواسش به این مساله نیست. این که ترک ها عنوان می 
کنند دیگر نیازی به نظر ایران نیست، به این معناست که 
ترکیه با ارمنستان و روسیه توافق نهایی کرده است. ایران 
اگر مرز خود را با ارمنستان از دست بدهد، از امروز تا ده ها 
سال دیگر متضرر خواهد بود و خسارت های از دست دادن 
مرز زمینی با ارمنستان غیرقابل جبران خواهد بود. امروز 
پا بر روی منافع ایران در قفقاز گذاشته و حتی مسیر ایران 
به روسیه، اوکراین و بلاروس نیز قطع می شود. مسئولان 
سیاست خارجی ایران باید هر چه سریع تر چاره ای کنند تا 
زمین ایران منافع ترانزیتی خود را از دست ندهد و سود آن 

به جیب سایر کشورها نرود.

آرمان ملی- حمید شجاعی: مذاکرات احیای 
برجام پس از چند ماه وقفه هفتمین دوره خود را 
در وین پشت سر می گذارد و طرفین برجام با علم 
به آنچه که از این مذاکرات می خواهند درصدند تا 
مذاکرات را به سمت و سویی هدایت کنند که در 
نهایت در سریع ترین زمان ممکن طرفین به توافقی 
عملی دست پید ا کنند. این در حالی است که همه 
چیز هم در مذاکرات پیش رو بر وفق مراد نیست و 
اختلافاتی نیز میان ایران و کشورهای ۱+۴ وجود 
دارد که به اذعان برخی بر کندی مذاکرات دامن 
می زند. اختلافاتی مثل مطالبات و خواسته های 
حداکثری طرفین که سرعت مذاکرات را کاهش 
می دهد. هر چند که به اذعان طرفین مذاکره 
به خصوص مقامات کشورمان از جمله حسین 
امیرعبداللهیان وزیر امورخارجه و علی باقری کنی 
رئیس تیم مذاکره کننده سابقه 6 دور مذاکرات 
پیشین کمک شایانی به پیشبرد مذاکرات کرده و 
بر اساس ریزموضوعاتی که طرفین برروی آنها به 
نقاط مشترک رسیده اند در دور جدید مذاکرات 
می توان منتظر پیشرفت در برخی از مسائل مطرح 
شده در توافق بود. البته اگر بخواهیم مذاکرات 
وین را در حالت کلی در نظر بگیریم باید دو نکته 
را مدنظر قرار دهیم. نخست بحث مطالبه ایران 
برای برداشته شدن همه تحریم  های اعمال شده 
آمریکا و دیگری بازگشت ایران به تعهدات خود 
ذیل برجام.  با این حال با وجود اینکه ۳ روز از آغاز 
مذاکرات احیای برجام در وین با ترکیب جدید تیم 
مذاکره کننده ایران می گذرد. منابع غربی از آماده 
بودن ۸۰ درصدی توافق نهایی سخن می گویند و 
به رغم تکذیب ایران، به نظر می رسد اختلاف نظر ها 
به کمترین میزان خود رسیده است. اگرچه انتظار 

نمی رود در این دور از مذاکرات اتفاق خاصی رخ 
دهد، اما می توان پیش بینی کرد که طرفین در 
نهایت به توافق خواهند رسید. آنچه مسلم است 
مساله اصلی بر روی لغو تحریم های آمریکا علیه 
ایران و چگونگی برداشته شدن این تحریم ها است. 
هر چند که شاید چالش مهم تری که امروز میان 
تیم مذاکره کننده ایران و نمایندگان ۱+۴  مطرح 
می شود بحث برداشته شدن تمام تحریم  ها یا صرفا 
تحریم های هسته ای است. شرایط مذاکرات و بیش از 
آن اظهارات کشورهای حاضر در توافق نشان می دهد 
که همه در پی رسیدن به توافقی در کوتاه ترین زمان 
ممکن هستند. توافقی که اخیرا تحت عنوان توافق 
موقت از آن نام برده می شود. هر چند که اخیرا 
خطیب زاده سخنگوی دستگاه دیپلماسی گفته» 
موضوعاتی مانند مذاکرات گام به گام و تعهدات 
جدید هیچ جایگاهی در گفت و گوی ما ندارد.«  اما به 
نظر می رسد از آنجایی که تیم مذاکره کننده ایرانی در 
مواضع خود قاطعانه ایستاده و سر سختانه از خطوط 
قرمز ترسیمی حمایت کرده و پا پس نمی کشد، نباید 
انتظار توافق در کوتاه مدت داشت. چرا که هراندازه 
ایران بر مواضع خود ایستادگی می کند غربی ها نیز بر 
مواضع خود استوارند. لذا تا زمانی که در مذاکرات داد 
و ستدی صورت نگیرد و طرفین امتیازاتی را به هم 
رد و بدل نکنند سخت بتوان شاهد توافق بود. قدر 
مسلم  کاهش انتظارات از هر طرف مذاکره می تواند 

مقدمات را برای توافق هر چه سریع تر مهیا کند. 
  در مذاکرات وین چه می گذرد؟

مذاکرات وین در جریان است و طرفین برای از 
بین بردن موانع و کم کردن اختلافات برای رسیدن 
به نقاط مشترک تلاش می کنند. این در شرایطی 
است که مذاکرات از روز اول به صورت هدفمند و 

فشرده دنبال شده است. پس از آن که در روز دوشنبه 
طرفین در خصوص چارچوب مذاکرات به بحث و 
گفت و گو پرداختند، روز سه شنبه کارگروه رفع 
تحریم های  ظالمانه و غیرقانونی آمریکا در سطح 
کارشناسی در هتل کوبورگ وین تشکیل شد و هیات 
کارشناسی ایران در حوزه های اقتصادی، نفتی، 
بانکی و تجاری به طور جامع در این دور از مذاکرات، 
هیات سیاسی کشورمان را همراهی می کند که 
حاکی از خواست جدی ایران برای رفع تحریم های 
برجامی و فرابرجامی دارد. بر این مبنا قرار بود که 
روز چهارشنبه نیز در قالب مذاکرات احیای برجام 
کارگروه هسته ای تشکیل شود که همزمان با سایر 
کارگروه ها این مجموعه نیز تشکیل جلسه داد. آنچه 
مسلم است ایران در نشست کارگروه لغو تحریم ها 
روز سه شنبه، خواسته های خود را برای لغو تحریم ها 
به صورت دسته بندی شده و مشخص مطرح کرده و 
به دیگر هیأت ها نیز توصیه کرده است که فعالانه و 
سازنده به ارائه راهکار و پیشنهاد درباره چگونگی 
برداشتن تحریم ها بپردازند. ایران تاکید داشته 
که تغییراتی شکلی و محتوایی در مسیر مذاکرات 
قاعدتا باید انجام گیرد. همچنین یکی از نکات قابل 
توجه در مذاکرات احیای برجام برای ایران دریافت 
تضمین های کافی و لازم در رابطه با قطعیت و تداوم 
رفع تحریم ها در روند اجرای برجام است. با توجه 
به سابقه آمریکا در خروج یک جانبه از برجام به 
نظر دریافت هر نوع ضمانت رسمی و غیررسمی 
محلی از اعراب ندارد اما همان طور که تیم مذاکراتی 
قبلی هم بر آن تاکید داشته است، »عادی سازی 
روابط اقتصادی و تجاری با ایران از سوی آمریکا و 
اروپا« می تواند تضمینی مطمئن تر از قول رییس 
جمهوری آمریکا باشد. آنچه مسلم است، ایران تأکید 

دارد، دو موضوع تحریم ها و تعهدات هسته ای نباید 
به طور متقابل به هم وابسته باشند بلکه ضروری 
است ابتدا موضوع تحریم که ناشی از اقدام آمریکا 
به عنوان طرف ناقض برجام بوده است، حل وفصل 
شود. به علاوه به نظر می آید عمده اختلاف نظرها 
بر سر تحریم ها، چگونگی لغو آنها و راستی آزمایی 
آنها باشد. لازم بعه ذکر است که مذاکرات در روز 

پنجشنبه ادامه خواهد یافت.
  دیدار باقری- مورا 

رییس هیات مذاکره کننده هسته ای کشورمان 
با روسای هیات های سیاسی و دیپلماتیک انگلیس،  
فرانسه و آلمان دیدار کرد. علی باقری، معاون وزیر 
امورخارجه کشورمان هم چنین صبح روز چهارشنبه 
با انریکه مورا، معاون رییس سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا و هماهنگ کننده مذاکرات دیدار کرد. انریکه 
مورا گفت: جمهوری اسلامی ایران برای لغو تحریم ها 
مصمم است و در وین حضور دارد تا در این زمینه 
رایزنی کند. سفرای چین و روسیه هم که ریاست 
تیم های دو کشور را در مذاکرات وین برعهده دارند، 
تاکید می کنند که اولویت با رفع تحریم ها علیه 

ایران است.
  موضع اروپایی ها

با وجود گذشت ۳ روز از مذاکرات برجامی کم کم 
نخستین واکنش ها و اظهار نظرهای اروپایی ها از 
درون مذاکرات وین به بیرون درز می کند. چنانکه 
طی رزوهای گذشته دیپلمات های اروپایی گفتند 
که ایران باید در مورد احیای توافق هسته ای 
۲۰۱۵ با قدرت های بزرگ این هفته جدیت نشان 
دهد و در غیر این صورت آنها برای احیای برجام 
»مشکل« دارند. این دیپلمات های ارشد اروپایی 
اظهار کردند: این هفته برای تعیین اینکه آیا ایران در 
احیای این پیمان جدی است یا خیر، کلیدی خواهد 
بود، قصد نداریم برای گفت وگوها »ضرب الاجل 
مصنوعی«تعیین کنیم، اما در عین حال وقتی برای 
صرف کردن روی تعارفات نداریم. یک دیپلمات 
اروپایی در این خصوص گفت: اگر آنها نشان ندهند 
که درباره این مساله جدی هستند، به مشکل 
برخواهیم خورد. ۴۸ ساعت آینده بسیار مهم 
خواهد بود برخی از دشوارترین مسائل در میان 
۲۰ تا ۳۰ درصدی است که حل نشده باقی مانده اند، 
سانتریفیوژهای پیشرفته ای است که ایران برخلاف 
توافق اولیه از آنها برای غنی سازی اورانیوم استفاده 
می کند. این در حالی است که میخائیل اولیانوف 
نماینده دائم روسیه در سازمان های بین المللی در 
وین، از جمله آژانس بین المللی انرژی اتمی اعلام کرد 
که ایالات متحده آمادگی خود برای لغو تحریم های 
آمریکا علیه ایران را اعلام کرده است، البته در صورتی 
که مقامات تهران به اجرای کامل تعهدات خویش در 

چارچوب توافقنامه هسته ای بازگردند.

آرمان ملی - مطهره شفیعی: »یکدست شدیم 
و این هماهنگی تمام مشکلات را حل می کند. 
اصلاح طلبان بودند که مانع خدمت به مردم می شدند 
وگرنه تمام هم و غم ما خدمت به مردم است« 
این جملات خلاصه ای از آنچه است که در ذهن 
اصولگرایان پس از جلوس بر کرسی های مدیریتی در 
نهادهای مختلف از جمله مجلس، دولت، شهرداری 
و... می گذشت. اما در واقعیت اتفاق دیگری رخ داد و 
عملکردها نشان داد که نه تنها گام های مورد انتظار 
برای خدمت به مردم برداشته نشد بلکه اختلاف 
نظرها و چالش های داخلی این جریان سبب ضربه 
به مردم شد. به عنوان نمونه شهردار کنونی تهران، 
علیرضا زاکانی، در انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ 
به نفع آقای رئیسی از عرصه رقابت کنار رفت تا کرسی 
شهرداری به او تقدیم شود! اما ظاهرا تعارف ها و 
تشکرها عمرکوتاهی داشت و اختلافات زودتر 
از آنچه تصور می شود، به عرصه علنی آمد مانند 
دیروز که چمران متحیر از وعده های فراموش شده 
رئیس جمهور درباره کمک به شهرداری، از این خبر 
داد که کمک های دولت به شهرداری قطع شده است.

  بهشت خالی از بودجه پاستور
ماجرا چنین بود که رئیس شورای شهر تهران 
خبر داد که سازمان برنامه وبودجه در لایحه بودجه 
۱۴۰۱ تمام ردیف های حمایتی از شهرداری را حذف 
کرده  است. این بار سازمان برنامه و بودجه از نگاه 

بهشت نشینان مقصر بود که اقدام به جذب اعتبارات 
شهرداری کرده  و به زاکانی این پیام داده شد که کنار 
کشیدن از رقابت با رئیسی متضمن ارایه امتیازات 
انبوه و بی حساب وکتاب به شهرداری نیست بلکه عزم 
پاستور برای ساماندهی بودجه در برخی فصول مهمتر 
از جلب رضایت همیشگی امثال زاکانی است. دیروز 
هم رئیس شورای شهر تهران با گلایه و انتقاد از تدوین 
بودجه ۱۴۰۱ توسط سازمان برنامه و بودجه و حذف 
اعتبارات شهرداری ها در سال آینده گفت: با این اقدام 
وضعیت حمل و نقل عمومی در سال آینده به مراتب 
بدتر خواهد شد و این یک هشدار جدی است. مهدی 
چمران با انتقاد از تدوین بودجه ۱۴۰۱ توسط سازمان 
برنامه و بودجه تاکید کرد: متأسفانه برخلاف تصور 
بودجه ۱۴۰۱ کشور بسته شده است و شب گذشته و 
امروز صبح که بنده تبصره های آن را بررسی می کردم 
به نکاتی برخورد کردم که وضعیت شهرداری های کل 
کشور را در آینده با چالش و مشکل روبرو خواهد کرد. 
چمران با بیان اینکه هر آنچه که برای شهرداری ها 
در بودجه ۱۴۰۰ پیش بینی شده بود توسط سازمان 
برنامه و بودجه برای سال ۱۴۰۱ حذف شده است و 
این در حالی ست که ما با مشکل آلودگی هوا و ترافیک 
روبرو هستیم و راه حل این معضلات توسعه حمل و 
نقل عمومی است که متاسفانه بودجه آن در سال 
۱۴۰۱ توسط سازمان برنامه و بودجه حذف شده 
است. به گفته رئیس شورای شهر تهران، قیر، وام 

فاینانس، وام های خارجی، اعتبارات مترو و اتوبوس 
و هر آنچه که می شد برای توسعه حمل ونقل عمومی 
در نظر گرفته شود. در بودجه ۱۴۰۱ توسط سازمان 
برنامه وبودجه حذف شده است. این اقدام سازمان 
برنامه وبودجه دست به دست میکروب ها می دهد 
تا مشکلات کلانشهر ها و حتی شهر ها نیز بیشتر 
شود. وی ادامه داد: در این شرایط این اقدام ناپسند 
موجب گلایه شهرداری ها است و نارضایتی های 
عمومی را به همراه خواهد داشت چرا که شهرداری ها 
با کار و تلاش شان می توانند آسایش و آرامش را در 
شهر ها ایجاد کنند و بالعکس با کم کاری می توانند 
نارضایتی عمومی را به همراه داشته باشند و به تبع 
رضایت عمومی برای کشور لازم و ضروری است و 
با این اقدام سازمان برنامه وبودجه و در این شرایط 
نارضایتی عمومی ایجاد خواهدشد و نمی توان آن 
را دفع کرد. چمران با تاکید بر اینکه آلودگی هوا با 
تصمیم اخیر سازمان برنامه وبودجه و تدوین بودجه 
۱۴۰۱ بدتر خواهد شد گفت: این یک هشدار است و 
خواهش ما این است که هم اکنون مدیریت سازمان  
برنامه وبودجه که از دوستان ما هستند و ارادت داریم 
این مسئله را اصلاح بکنند و ما نیز آمادگی داریم با 
آن ها بنشینیم و این اصلاحات را انجام بدهیم چرا که 
این مساله مشکلات عدیده ای را برای شهرداری های 
کل کشور به وجود خواهد آورد. در صورت عدم اصلاح 
بودجه ۱۴۰۱ شرایط در سال آینده بدتر خواهد شد. 

رئیس شورای شهر تهران همچنین از نامه نگاری به 
رئیس جمهور و دولت برای پیگیری حذف اعتبارات 
شهرداری ها در بودجه ۱۴۰۱ خبر داد و گفت: قطعا 
ما این موضوع را پیگیری خواهیم کرد و این موضوع 
باید حتما اصلاح شود و از شهردار تهران و همکارانش 
هم می خواهیم به میدان بیایند و این موضوع را 

پیگیری کنند.
 صندلی زاکانی در دولت! 

ظاهرا اختلافات شهرداری و دولت فراتر از بحث 
بودجه است. در اذهان بسیاری هست که چه تبلیغی 
از سوی رسانه های اصولگرا در مورد دعوت شهردار 
تهران به جلسات هیات دولت صورت گرفت به عنوان 
نمونه خبرگزاری فارس در ۱۵ شهریور نوشت: »در 
دوران روحانی جلوی حضور حناچی در جلسات 
هیات دولت گرفته شد اما در دوره جدید مدیریت 
شهری از شهردار برای حضور در جلسات دعوت شد. 
تعامل دولت و شهرداری برای شهر و شهروندان بسیار 
مثبت و تاثیر گذار است.« اما حضور زاکانی در جلسات 
دولت نه تنها تاثیری نداشت بلکه سبب شد تا رئیس 
شورای شهر بگوید:» اینکه شهردار تهران در هیئت 
دولت برود و بنشیند فایده ای ندارد و باید یقه بگیرند 
و این موارد را پیگیری کنند و قطعا شورا نیز به سهم 
خودش در کنار شورای عالی استان ها این مسئله را 
پیگیری خواهد کرد تا بتوانیم آن را اصلاح بکنیم و این 
مسئله حیاتی است چرا که شهرداری های کل کشور 
در شرایط مالی خوبی قرار ندارند با این اقدام سازمان 
برنامه وبودجه سال آینده وضعیت آن ها به مراتب 
بدتر خواهد شد. ما قطعا جلسه ای را با رئیس جمهور 
خواهیم داشت که این نشست ما تشریفاتی نخواهدبود 
و ما به دنبال کار عملیاتی و اجرایی هستیم و این موارد 

را پیگیری خواهیم کرد.«

چالش تازه شهرداري و دولت؛

دولت بودجه نمي دهد؛ شهرداري شاکي!
پایان زودهنگام ماه عسل در بهشت  چمران: زاکانی باید یقه دولت را بگیرد تا پول بدهند                                          

»آرمان ملی« سومین روز مذاکرات احیای برجام در وین را بررسی می کند: 

 گره سانتريفيوژها 
بر »لغو تحريم ها «

 سر مجلس شلوغ است و طرح های زیادی بر روی میز 
نمایندگان است مانند صیانت از حقوق کاربران در فضای 
مجازی اما هر چقدر این پرونده ها زیر و رو می شود نشانی از 
طرح مناسب برای رفع مشکلات اقتصادی و بهبود وضعیت 
معیشتی نیست . این روند با آنچه این نمایندگان پیش از ورود 
به مجلس وعده می دادند، همخوانی ندارد. دیروزهم نماینده 
سابق مشهد در مجلس گفت: اگر آن وعده های مطرح شده 
توسط مجلس یازدهم را معیار و شاخص قرار دهیم، باید 
گفت میزان توفیقات مجلس در تحقق این وعده ها بسیار کم 
بوده است. جواد آرین منش عنوان کرد: نمایندگان مجلس 
یازدهم بیان می کردند که برای تامین کالاهای اساسی در 
جهت کاهش فشار بر مردم، تلاش خواهند کرد. همچنین 
وعده داده شد که قیمت ها کنترل و قیمت مسکن نیز متعادل 
خواهد شد و مشکلات به وجود آمده برای بورس هم با 

تلاش های مجلس برطرف می شود. 

طرح صیانت از حقوق کاربران فضای مجازی که پس از انتقادات به 
طرح حمایت از کاربران فضای مجازی تغییر نام داد ، به داستان عجیبی 
تبدیل شده است. نمایندگان مجلس که بخش بزرگی از آنها در فضای 
مجازی فعال هستند به رغم اطلاع از نارضایتی جامعه از طرح مجلس 
اما هر روز یک خبر درباره آن منتشر می کنند اما آنچه دیروز مجتبی 
توانگر در قامت یک نماینده مجلس بیان کرد، قابل تامل بود. توانگر 
که رییس کمیته اقتصاد دیجیتال مجلس شورای اسلامی است، به 
نحوی سخن گفت که گویی همه درانتظار تصویب این طرح هستند و 
نارضایتی ها را نادیده گرفت. او گفت که ارجاع طرح حمایت )صیانت( 
از کاربران در فضای مجازی به مرکز پژوهش های در راستای تامین 
مطالبات و دغدغه های مردم صورت گرفته است. توانگر نوشت: »مرکز 
پژوهش ها با مشارکت دولت، صاحب نظران و همچنین کسب وکارهای 
فضای مجازی، اصلاحات مورد نظر را در طرح اعمال خواهد کرد.« سید 
غنی نظری عضو کمیسیون اقتصادی مجلس هم نوشت:» حقوق مردم 

و فعالان کسب و کار هدف اصلی مجلس در این طرح خواهد بود«     

هنوز عملکرد وزرای دولت احمدی نژاد در اذهان هست، برخی از 
آنها سعی کردند از اقداماتشان اعلام برائت کنند و برخی هم در کنار 
احمدی نژاد ماندند و به نارمک رفت و آمد می کردند اما عده ای مانند 
سیدمحمد حسینی از اصطلاح شتر دیدی ندیدی بهره بردند تا بتوانند 
باز هم به کرسی های قدرت برگردند اما عملکرد او چنان بود که رئیسی 
ترجیح داد از حوزه فرهنگ و ارشاد که دردولت احمدی نژاد متولی 
آن بود، دور نگه داشته شود پس کرسی معاون پارلمانی به او داده شد. 
حسینی در روند خوداصلح نمایی اخیرا به دیدار آیت ا... علم الهدی رفته 
و در آنجا گقته است که: »دولت سابق در اتاق های دربسته تصمیم 
می گرفت اما هم اکنون رئیس جمهور و وزرا در سفرهای استانی متعدد 
بین مردم هستند و میدانی موضوعات را پیگیری و تصمیم گیری 
می کنند.« کاش حسینی درباره جلسات دولت احمدی نژاد هم صحبت 
می کرد تا مشخص شود تصمیمات دولتی که او وزیر ارشادش بود 
چگونه گرفته می شد. او همچنین گقته است: همراهی و تعامل دولت 

و مجلس زمینه مناسبی برای رفع مشکلات مردم فراهم کرده است.

 
طرح صیانت برای رفع 

دغدغه یا دغدغه  آفرین؟
جلسات دولت 

احمدی نژاد کجا بود؟
نمایندگان فقط وعده دادند 

و دریغ از عمل

    اروپا: سانتریفیوژهای ایران، مهم ترین موضوع حل نشده در وین است 
    اولیانوف: شرط آمریکا برای برداشتن تحریم ها بازگشت ایران به تعهدات است


